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Acta del Fòrum Balear de Voluntariat 

 
Identificació de la sessió    
Núm.: 7 
Data: 4 de novembre de 2020 
Horari: de 16:00 a 18:30 h 
Caràcter: ordinària 
Lloc: Videoconferència 
 

Assistents 

 
- Isabel Castro Fernández, presidenta     
- Jesús Jurado Seguí, secretari autonòmic de la Secretaria Autonòmica de Memòria 
Democràtica i Bon Govern 
- Maria Amengual Herranz, vicepresidenta primera  
- Miquel Coll Saltiveri, vicepresident segon  
- Alejandro Segura Castelltort,vocal suplent, representant del Consell Insular de 
Mallorca 

-  Cristina Gómez Estévez, vocal,  representant del Consell Insular de Menorca 
- Javier Torres Serra, vocal, representant del Consell Insular d’Eivissa 
- Azucena Carrasco, vocal suplent, representant del Consell Insular de Formentera 
- Ruth Escribano Dengra, vocal suplent, representant de la UIB 
- Llorenç Perelló Rosselló, vocal, representant de la Federació d´Entitats Locals de les 
Illes Balears 
- Tamara Cobelo Álvarez, vocal suplent, representant de la Conselleria de Cooperació 
- Lino Francisco Salas Rodríguez, vocal, representant d´entitats de voluntariat 
- Xavier Torrens Prats, vocal, representant d´entitats de voluntariat 
- Laura Velilla Godobarda, vocal, representant d´entitats de voluntariat 

- Juana Lozano Plaza, vocal, vocal, representant d´entitats de voluntariat 

- Margalida Maria Riutort Cloquell, vocal, representant d´entitats de voluntariat 
- Joan Miquel Cañellas Martínez, vocal, secretaria tècnica de la Plataforma del 
Voluntariat de les Illes Balears (PLAVIB) 
- José Carlos Cerro Garrido, vocal, representant d´entitats de voluntariat 
- Gerard March Terrés, vocal, secretaria tècnica de la Plataforma del Voluntariat de les 
Illes Balears (PLAVIB) 
- Diego Miguel Riera Navarro, representant d’entitats de voluntariat 
- Javier Canillas Ferris, vocal, representant del GOIB en matèria de serveis socials  
- Pep Lluís Riera Moll, vocal suplent, representant del GOIB en matèria de joventut 
- Susana Fernández Ollero,  representant del GOIB en matèria de sanitat  

- Gabriel Bardi Figini, vocal, representant del GOIB en matèria de medi ambient 

- Antònia Frau Covas, actua com a secretària del FBV 

 
Absents 

 
- Alberto Jarabo Vicente, vocal, representant de l´Ajuntament de Palma 
- Amanda Fernández Rubí, vocal, representant del GOIB en materìa d’educació. 
- Catalina Ferrando Ballester, vocal, representant del GOIB en matèria de cultura 

- Manuel Porras Romero, vocal, representant del GOIB en matèria de responsabilitat 
social corporativa 
- Miquel Àngel Campomar Cerdà, vocal, representant del GOIB en matèria d´esports 
- Antoni Sorà Vadell, vocal, representant d’entitats de voluntariat 
 

Ordre del dia 
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1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior 
2. Mapa del Voluntariat de les Illes Balears durant l’estat d’alarma Covid-19 

(presentació per la Direcció General de Participació i Voluntariat (DGPiV) 
3. Estudi voluntariat GOIB (presentació per la DGPiV) 
4. Premis autonòmics Voluntariat IB 2020 (presentació per la DGPiV) 
5. Avaluació de les jornades autonòmiques del Voluntariat (presentació per la 

UIB) 
6. Estudi del voluntariat a les Illes Balears (presentació per la Plataforma del 

Voluntariat de les Illes Balears) (PLAVIB) 
7. Nova eina participativa: e- fòrum (presentació conjunta de les vicepresidències 

del Fòrum) 
8. Definició i concreció membres del Fòrum Balear del Voluntariat (noves 

incorporacions, nous rols) (presentació conjunta de les vicepresidències del 
Fòrum) 

9. Proposta del Pla d’Acció 2020-2022. Fòrum del Voluntariat i aprovació de la 
metodologia pel  recull d’aportacions i posterior vistiplau. 

10. Proposta de Comissió per les excepcionalitats del voluntariat a les AAPP 
11. Proposta de Comissió seguiment de cens d’entitats de voluntariat. 
12. Proposta de Comissió seguiment Premis Voluntariat 
13. Torn obert de paraules 

 
Desenvolupament de la sessió 

 
Obre la sessió Isabel Castro Fernández, consellera d’Administracions Públiques i 
Modernització, com a presidenta del Fòrum Balear de Voluntariat FBV, i n’explica 
breument el funcionament. 
 
Un cop constatada l’existència de quòrum legal la presidenta declara oberta la sessió. 
 
A continuació es tracten els punts de l’ordre del dia 

 
 
1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior 

 
 S’aprova l’acta núm. 6, de data 6 de novembre de 2019. 

 
2. Mapa del Voluntariat de les Illes Balears durant l’estat d’alarma Covid-19 

 
Maria Amengual Herranz, vicepresidenta primera del FBV, defineix breument el Mapa 
del Voluntariat de les Illes Balears durant l’estat d’alarma Covid-19, i explica com 
l’estat d’alarma sanitària ha mostrat una xarxa d’actuacions de voluntariat que ha 
nascut tant de la necessitat d’ajut per part dels col·lectius vulnerables com de la 
necessitat d’ajudar i col·laborar per part dels voluntaris que, membres o no d’una 
entitat organitzada, han actuat de manera altruista i amb una generositat encomiable. 
 
Ha estat una nova xarxa de voluntariat espontània, treballant a través d’un model 
d’organització territorial proporcionat per l’Administració en   l’estat d’alarma, basat 
principalment en models de bon veïnatge. 
 
La vicepresidenta primera informa que les conclusions del seguiment realitzat estan a  
punt de plasmar-se en el document definitiu que en breu la Direcció penjarà a la 
plataforma del Fòrum. 

3.- Estudi voluntariat GOIB 
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A continuació es repassa quin és el moment actual del voluntariat dins el Govern de 
les Illes Balears i es fa una retrospectiva del que era abans de la vigent Llei del 
Voluntariat de 2019. Continua amb el torn de paraula la vicepresidenta primera, Maria 
Amengual: 
 
En el darrer Fòrum, amb la nova Llei de voluntariat ja vigent, ens adonarem que 
començàvem una nova etapa. 
 
Si fins el moment les diferents àrees del GOIB que feien voluntariat ho havien fet per 
lliure, a partir d’ara sorgia la  necessitat de conèixer les tasques de cada àrea, del tipus 
de voluntariat realitzat i de la direcció en què s’encaminava, tot per tal de poder-ne 
treure el màxim profit. 
 
Se desconeixia aleshores la nova Llei i com aplicar-la. Sorgia la necessitat de 
d’articular un nou model de voluntariat, unificat i conjunt, per part de totes les àrees del 
Govern implicades, ja que sense cap dubte, una acció comunitària tindria una major 
incidència i capacitat d’arribar a un volum més gran de possibles beneficiaris. 

 
  

4. Premis autonòmics Voluntariat IB 2020 

 
Maria Amengual continua, fent referència a les candidatures presentades als premis 
Voluntariat 2020, mocions, reconeixements, amb el compromís de comunicar els 
guanyadors el proper 13 de novembre.  
 
Així mateix fa una exposició de l’organització i planificació que s’està duent a terme de 
l’entrega dels premis a Menorca, adaptant-se a les noves mesures de seguretat degut 
al Covid-19, que ha obligat a desenvolupar noves estratègies de comunicació i 
promoció.  
 
Per últim, presenta les activitats previstes per a la Setmana del Voluntariat, que sol 
tenir com a data representativa el 5 de desembre, per tancar el cicle 2020: 
 
- Entrega d’una litografia per a un artista jove a cada una de les 4 illes 
- Presentació del Mapa del Voluntariat 
 
De les intervencions de diferents assistents, deriva un breu debat sobre la 
conveniència o possible incongruència de donar un premi de voluntariat a una entitat 
veïnal, o a un ajuntament, manifestant-se la vicepresidenta a favor quan que es 
reconeix una tasca d’altruisme, solidaritat i organització. I planteja la possibilitat de fer 
en un futur un seguiment de la inversió que la entitat guanyadora fa del premi rebut, 
encara que remarca que es tracta d’un premi, no d’una subvenció. 
 
El representat de la FELIB manifesta que el premi que pugui rebre un ajuntament 
(3000 Euros), seguint allò que estableix la Llei d’hisendes locals, no podrà ser destinat 
a voluntat del consistori, sinó que aniria a la partida de  caixa única. I proposa que el 
premi atorgat sigui més de reconeixement que no econòmic. 
 
 
 

 
5. Avaluació de les jornades autonòmiques del Voluntariat 
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Ruth Escribano Dengra (UIB) avalua el resultat de les jornades del Voluntariat, 
ressenyant com a objectius la difusió del Voluntariat en el marc de la nova normalitat i 
l’obertura d’un espai de reflexió per compartir  i intercanviar aprenentatges. 

 
 
6. Estudi del Voluntariat a les Illes Balears     

 
Miquel Coll Saltiveri, vicepresident segon del FBV intervé per reivindicar la necessitat 
d’un coneixement de la situació del voluntariat a través d’un estudi. Es demana suport 
per part dels òrgans participants del Fòrum Balear del Voluntariat per dur-ho a terme. 
No es fa cap comentari de les persones assistents al respecte.  
 
 

7. Nova eina participativa: e-fòrum 

 
El Senyor Miquel Coll, demana la modificació de l’ordre del dia del punt 7 pel punt 8. 
Els assistents venen a bé. 

 
 
8. Definició i concreció membres del Fòrum (noves incorporacions, nous rols), 
ara punt 7  

 
Continua Miquel Coll, definint el Fòrum com punt de trobada del Voluntariat, de totes 
les entitats que en  participen. I sol·licitant la col·laboració de tots els membres per 
establir objectius, prioritats, etc. 
 
Pren la paraula Maria Amengual, vicepresidenta primera.  Presenta la trajectòria del 
FBV al llarg dels darrers anys i en reivindica l’efectivitat com a vertader òrgan consultor 
amb poder d’interlocució no només amb l’administració sinó amb tots els organismes 
necessitats de respostes i solucions. Remarca la necessitat d’adaptar el FBV a la Llei 
del voluntariat, obrint el Fòrum i adaptant nous membres, definint l’àrea de treball de 
cada un d’ells (serveis socials, esports, medi ambient...), tots enxarxats en el mateix 
marc de col·laboració. 
 
Gerard March Terrés (PLAVIB) intervé per reivindicar no només l’obertura a nous 
membres, sinó també la necessitat de definir el treball de cada un d’ells a nivell pràctic. 
 
Xavier Torrens Prats (PLAVIB) intervé per recolzar la proposta de Maria Amengual, 
reivindicant una participació paritària. 
 
Alejandro Segura Castelltort (Consell de Mallorca) reivindica els espais de 
col·laboració de les entitats membres del FBV, qüestionant la visibilitat de tots i cada 
un del nous membres que es puguin adherir per motius de volum i diversitat de 
tasques existents. 

 
 
9. Nova eina participativa: e-fòrum, ara punt 8 

 
Miquel Coll Saltiveri, vicepresident segon, fa una petita introducció definint e-fòrum 
com a nova eina per afavorir una participació oberta per debatre sobre tots aquells 
temes i qüestions que són objecte d’atenció entre tots els membres del Fòrum. 
 
Joan Miquel Cañellas Martínez (PLAVIB) pren la paraula per exposar, mitjançant una 
presentació en pantalla: 
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Els objectius d’aquesta nova plataforma de l’e- fòrum: 
 

- Eina dinàmica i participativa, on es puguin comunicar  i participar les entitats. 
Una eina  oberta a les entitats, no només a les 87 entitats enxarxades en el Fòrum del 
Voluntariat. 

- Gestió de recursos i preguntes freqüents sobre els temes que ocupen el 
voluntariat. 

- Espai indicat per obrir processos participatius i consultius. 
 
 
Serveis que oferirà la plataforma: 
 

- Intranet com a xarxa interna i tancada entre els membre del Fòrum, vinculada 
constantment a la web oberta, accessible a tothom, d'intercanvi constant d’informació. 

- Carpeta Virtual amb una hemeroteca, videoteca, cursos tècnics, mapa virtual... 

- Calendari compartit per esdeveniments claus. 
 
Necessitats: 
 

- Implementació del software 

- Ampliació dels Recursos Humans, tant en l’equip tècnic a càrrec del servidor 
com en un equip de dinamització i gestió. 
 
Previsió d’implantació: a mitjans de l’any 2021. 
 
Àmbit al qual va dirigit: Encara que va en direcció a l’àmbit de participació ciutadana, 
l’actual plataforma va especialment dirigida al voluntariat. No només als membres del 
Fòrum, sinó a qualsevol persona o entitat amb intenció d’adherir-se a les tasques del 
voluntariat. 

 
 
10. Proposta del Pla d’Acció 2020-2022. Fòrum del Voluntariat i aprovació de la 
metodologia pel  recull d’aportacions i posterior vistiplau. 

 
Mitjançant una breu introducció, Miquel Coll manifesta la voluntat de la PLAVIB, 
d’acabar d’exposar una proposta de funcionament per establir el procés de decisió de 
les accions que dugui a terme el Fòrum.  
 
Dóna a continuació la paraula a Gerard March Terrés  (PLAVIB), que enllaçarà en la 
seva intervenció els punts 9, 10, 11 i 12 de l’ordre del dia. 
 
Comença amb l’exposició de les 5 línies estratègiques que marcaran el plà d’acció del 
voluntariat, i que  malgrat no han canviat respecte de l’any passat, estan definides per 
tal que els membres del Fòrum, en el desenvolupament de les seves funcions de 
voluntariat, en puguin anar proposant de noves, modificant o fins i tot eliminant les 
existents. Es tracta d’un àmbit de treball obert i conjunt. Les línies estratègiques 
inicialment proposades són: 
 
 
 

- Promoció   i reconeixement del voluntariat 

- Formació 

- Suport de l’Administració 
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- Enfortiment del sector 

- Desenvolupament de la normativa. 
  
La proposta com a punt de partida és la creació de grups de treball dedicats a 3 
objectius d’urgència: 
 

- Promoció i reconeixement del voluntariat: premis del voluntariat, campanyes de 
promoció, ... 

- Suport de l’Administració. (En aquest punt el ponent enllaça i es situa ja al punt 
10 de l’ordre del dia, tal com havia indicat Miquel Coll en la seva introducció). Grups de 
treball. 

- Desenvolupament normatiu. Directrius, informes, organització i funcionament 
del FBV. Establir el procés (març 2021). 

- Alex Segura (Consell de Mallorca) i Cristina Gómez (Consell de Menorca) 
s’ofereixen a participar al grup de treball per l’excepcionalitat. 

- Diego Riera es va oferir al primer grup “Promoció i reconeixement”. 

- Intervenció de Maria Amengual, en relació al grup del cens.  

- Paula Ferrando exposà de no duplicar i Maria Amengual conclou l’exposició 
dient que per avançar la PLAVIB fes una proposta. 

- La PLAVIB recull la proposta, agafant les persones que ja han manifestat la 
intenció a participar en els grups. La PLAVIB exposa que la proposta en relació 
al grup del cens, no era duplicar sinó amb la possibilitat d’incorporar aquestes 
persones membre del Fòrum. Si ningú s’apuntés al grup del cens, s’entendrà 
que basta amb el grup ja format.  

- Es conclou que es farà arribar per part de la PLAVIB la proposta per incorporar 
les persones. 

 
 

11. Proposta de Comissió per les excepcionalitats del voluntariat a les AAPP 

 
La PLAVIB ha considerat com un dels punts urgents de posada en marxa del Pla 
d’Acció 2020-2021, l’establiment del procés i dels responsables de la revisió i emissió 
dels informes d’excepcionalitat,  per tal que les AAPP puguin adaptar les tasques de 
voluntariat que duen a terme, a la nova Llei 11/2019 de 8 de març. 
 
S’estableix un debat entre la conveniència d’emetre informes d’excepcionalitat o de 
dirigir millor els esforços de les AAPP a promoure que hi hagi entitats de voluntariat i a 
col·laborar amb les ja existents. 
 
La qüestió queda damunt la taula. 

 
 
12. Proposta de Comissió seguiment de cens d’entitats del voluntariat. 

 
Per tal de no duplicar esforços, es proposa a la PLAVIB la possibilitat de continuar 
amb l’elaboració del cens ja iniciat per part del FBV, i que es troba aturat a causa de la 
pandèmia. Ressenya Maria Amengual que es tracta d’un grup obert, al qual es poden 
adherir totes les entitats interessades, ajuntaments, etc... 
 
S’exposen els pros i contres de cada metodologia, realitzant un debat sobre la 
conveniència de treballar en grups grans en la plataforma oberta versus treballar en 
grups petits de 4 persones des de la PLAVIB, de la possibilitat de recollir gran nombre 
de propostes en obert versus millor possibilitat de concreció en petits grups... 
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La qüestió queda damunt la taula, amb la proposta de la PLAVIB  que els diferents 
membres del Fòrum es manifestin sobre el tema. 

 
 
13. Proposta de Comissió seguiment Premis Voluntariat  
 
Aquest punt queda damunt la taula sense haver-se tractat a la sessió. 
La PLAVIB puntualitza que no era una comissió de seguiment sinó que volia ser un 
grup de Promoció i reconeixement del Voluntariat.  
Tractant-se tot de forma agrupada, amb els punts 9,10,11 i 12.  Es va exposar la línia 
prioritària i els objectius que cercaria aquest grup. 
També encara que els punts 9,10,11 i 12 estan separat per millor lectura, realment es 
varen tractar junts i el debat sobre els grups de feina va ser de forma conjunta. 
A més, es va recollir que es faria arribar la informació d’aquests grups perquè les 
persones no assistents en aquell moment poguessin incloure’s. 

 
 
14. Torn obert de paraules 

 
Se sol·licita que tota la documentació presentada durant la sessió, sigui facilitada a 
tots els membres del Fòrum, a la qual cosa la secretària es compromet, així com a 
penjar a la plataforma tots aquells documents que es considerin que es puguin fer 
públics. 

 
Intervé Miquel Coll per proposar que des del Fòrum i la Direcció es promoguin les 
actuacions per dotar de seguretat jurídica les seccions del Voluntariat i que es reculli al 
Pla de mesures excepcionals per fer front a Covid-19, del Govern de les Illes: 
 

- Possibilitat de fer voluntariat a les zones amb restriccions de mobilitat, que 
tenguin per objectiu cobrir necessitats  bàsiques de les persones. 

- Que es defineixi el nombre de persones que es poden reunir per realitzar 
voluntariat a aquestes zones. 

- Concreció del punt 6 de l’apartat 12 del mateix Pla, que es refereix entre 
d’altres aprovades entitats privades, també es recullen les activitats organitzatives de 
voluntariat. 

- Altres consideracions sanitàries i de prevenció per tal que el voluntariat que 
sigui imprescindible es pugui desenvolupar de forma segura. 
 
Maria Amengual manifesta que la proposta es recull i serà elevada. 

 
I sense que hi hagi més assumptes a tractar, la presidenta aixeca la sessió, de la qual 
com a secretària estenc aquesta acta. 
 
La secretària                                                              Vist i plau 
                                                                                   La presidenta 
 
 
 
 
 
 
 
 



  

P

A

G

 


